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الأطروحة أو الرسالة عنوان  

الاغنام لرئات مرضٌة دراسة  

الاطروحة او الرسالة ملخص  

 عٌانٌا المتأثرة الاغنام رئة. العراق جنوب فً الاغنام لرئات والمجهرٌة العٌنٌة الرئوٌة الآفات وجود الى حققت الدراسة هذا

البصرة محافظة مجازر فً مباشر الحٌوان ذبح بعد جمعت قد الاعمار ومختلف معروف الغٌر الحالة تارٌخ مع  022/022 . 
 الرئة تكبد ،%١..٥ الرئة انتفاخ ،%٥..٥  المائٌة الاكٌاس ،% ١..٥  واحتقان نزف كانت  الرئة لآفات الرئٌسٌة الاسباب
 سرطان ،%0.0 الرئة وذمة ،%١.٥ رئوٌة خراجات ،%٤الرئة وتصلب احتقان ،% 0.0 الرئة تلٌف ،%٥٥.١ الرئة تصلب ،%..٥١
 الكلبسٌلا  وهو البكتٌري المسبب عن البحث خصوصا البكتٌري للزرع خضعت 002 الرئة عٌنات%. ٥.١ الرئوي والسل% ٥.١ الرئة

 002 من عٌنه ١2 عزلت. الاغنام فً التنفسٌة الامراض مع الشائعة الرئوٌة البكتٌرٌة الامراض من واحدة هً الرئوٌة الكلبسٌلا.  الرئوٌة
 علاقة لها التً الرئوٌة للكلبسٌلا الأمراضٌة الجٌنات على ٌتمحور كان الدراسة هذا من الهدف% . ..٥١ الرئوٌة كلبسٌلا تبٌنت وقد

.٥  لتحدٌد لتعرٌف المتسلسل البولٌمرات تفاعل.   المرضٌة الضراوة بالعوامل S RNA الكلبسٌلا المحفظة نوعً معرفة و الجٌنٌة السلسلة 

للجٌنات خاصة براٌمرات باستخدام   k1,k2 هما  magA ,k2A .  
 التهاب( 0% )١2قٌحً رئوي شعبً التهاب( ٥) تتضمن عٌنة( ١2) من الرئوٌة الكلبسٌلا اصابة مع المرتبطة المرضٌة التغٌرات

( .% )٥2 رئوٌة خراجات( ١% )٥2 رئوٌة وذمة مع الجنبة التهاب( ٤% )٥١.١ خلالً شعبً رئوي التهاب( ١% )١2 خلالً رئوي

كانت عزلة .٥ اظهرت المتسلسل البولٌمرات تفاعل  تقنٌة% .... رئوي غدي ورم  k1 كانت   عزلة . و  k2 تكن لم عزلات ١ و  k1 او 
k2  كانت النتائج حصٌلة  k1 و k2 تظهر لم العٌنات مع مقارنة انتشارا اكثر  k1 و k2 وكذلك  k1  الرئوي التهاب فً انتشار أكثر ٌعتبر

العراق فً للأغنام  . 
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Tital of Thesis 

Pathological Study of The Sheep
'
s Lungs      

 

Abstract of Thesis 

   This study investigated to existence gross and microscopic pulmonary lesions of   the sheep's lungs in Southern Iraq. The 

grossly affected lungs of sheep 220/700 with unknown history case and different ages were collected from freshly slaughtered 

animals at the Basra province abattoirs and examined grossly and histopathologically. The main causes of lung condemnation 

were Hemorrhage & congestion (19.5%),hydatid cysts (18.1%), emphysema (16.3%), hepatization (15.9%), solidation (11.3%), 

fibrosis (7.2%), congestion & Solidation (4%), abscesses (3.1%),edema(2.7%),lung tumor(1.3%) and tuberculosis(1.3%). The 

lungs of 220 sheep carcasses were subjected to bacterial isolation particularly klebsiella pneumonia. k. pneumonia is one of the 

most commonly of bacterial pneumonia associated with respiratory diseases in sheep. Isolates 30 / 220 were  identified as 

klebsiella pneumonia (13.6%) . The objective of  this study was focus on genetic and phenotypic properties that correlating to 

virulence factors associated with pathogenicity of K. pneumoniae. polymerase chain reaction (PCR) based 16S RNA gene 

sequences which used for identified  of K. pneumoniae in pneumonic lungs of slaughtered sheep. Genotyping of these isolates 

were carried out by using K1, K2 specific PCR primers by using the primer specific for the capsule cluster gene magA  and k2A 

( K1and K2 serotype) respectably. The pathologic findings associated with K. pneumoniae for (30) isolates were including (1) 

suppurative bronchopneumonia (36.6 %) ,(2) Interstitial pneumonia (30%) ,(3) Bronchointerstitial pneumonia (13.3%) , 

(4)Pleuritis with pulmonary edema (10%) and (5) Pulmonary abscesses (10%). PCR technique showed that 19 isolates were 

positive to K1 serotype , 8 isolates to K2 serotype and 3 isolates were (Non-K1/K2). These results propose that magA and k2A 

genotype  useful marker to identify capsule serotypes of K1 and K2 of K. pneumoniae and these serotypes have been more 

prevalent than that were neither K1 nor K2 (Non-K1/K2)and also K1 serotypes more prevalent in pneumonia of sheep in Iraq. 

 

  


